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Kære læser!
Den mørke tid har indhentet 
os og (u)hyggen spreder sig. I 
denne 13. udgave af Gloria er 
temaet ondskab og hvordan 
vi forholder os til den. Som 
Dumbledore siger i Harry 
Potter-bøgerne: Lykke kan 
findes selv i de mørkeste tider 
- hvis bare man husker at 
tænde for lyset.
Jeg ønsker dig et godt efterår 
og lys trods stigende elpriser!
Peter Andreas
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Hvorfor er der 
ondskab i verden?

af Jacob Pontoppidan, bachelor i filosofi

dSom kristne tror vi på én Gud, som 
er almægtig, alvidende og algod. 
Dog befinder vi os i en verden, der 
er fyldt med ondskab. 

Man skal blot tænde for TV’et for at 
blive konfronteret med al mulig form 
for ondskab: klimakrisen, krigen 
i Ukraine, racisme, uhelbredelige 
sygdomme mm. 

Dette virker til at skabe et paradoks 
for den kristne, for hvordan kan så 
meget ondskab eksistere i verden, 
når Gud ikke kun er god, men samti-
dig almægtig og alvidende. 

Argumentet for dette paradoks lyder 
sådan her:

Præmis 1: Hvis Gud er alvidende, 
ville han vide, hvis der er ondskab i 
verden.

Præmis 2: Hvis Gud er almægtig, 
ville han kunne fjerne al ondskab i 
verden.

Præmis 3: Hvis Gud er algod, ville 
han ønske at fjerne al ondskab i 
verden. 

Præmis 4: Der er ondskab
Delkonklusion: Gud kan derfor ikke 
være både alvidende, almægtig og 
algod.

Præmis 5: Men begrebet om Gud er 
et væsen, der er alvidende, almægtig 
og algod. 

Derfor konkluderer nogen, at Gud 
ikke findes. 
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For at opsummere, så leder ondsk-
abens dilemma os til enten til en 
tyrannisk Gud eller en Gud, der ved 
der er ondskab i verden, men ikke 
ønsker at gøre noget ved det, altså 
en Gud der ikke er 
god. 

Enten en svag Gud, 
altså en Gud der ikke 
kan gøre noget ved 
verdens ondskab eller 
en ignorant Gud, der 
både kan og vil gøre 
noget ved ondskaben 
i verden, men ikke er 
klar over at der findes 
en sådan ondskab. 

Jeg tror vi alle intuitivt ville kunne 
sige, at ingen af disse muligheder 
passer på hvad vi mener, når vi 
snakker om Gud. Gud er, og særligt 

for den kristne, et væsen som er 
almægtig, alvidende og algod. 
Men bliver vi så nødt til at konklu-
dere, at Gud ikke eksisterer eller har 
kristendommen et svar?

Dette er dog ikke 
et nyt problem, 
men et problem 
der er ældre end 
kristendommen 
selv. Selvom 
problemet igen 
blev taget op af 
den nyateistiske 
bevægelse af per-
soner som Richard 

Dawkins, Christopher Hitchens, 
Sam Harris og Daniel Dennett, har 
ondskabens problem været kendt 
siden de gamle grækere og blev 
opstillet som et argument for første 
gang af den græske filosof Epikur. 

 
Men bliv-

er vi så nødt 
til at konkludere, 

at Gud ikke 
eksisterer eller har 
kristendommen 

et svar?
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Hvad er ondskab?

For at svare på problemet må vi nok 
først spørge os selv, hvad ondskab 
egentlig er.

Mange vil sikkert tænke det som 
selvindlysende, men vores forståelse 
af ondskab er essentiel i forhold til 
det kristne svar på problemet. Den 
kristne forståelse af ondskaben er 
egentlig, at ondskab slet ikke findes. 
Ondskab er ikke en kraft i sig selv 
men et fravær.

Dette kan lyde som noget af en 
åndssvag antagelse, da vi ikke 
behøver at kigge os om ret længe, før 
vi støder på noget som er ondt, men 
hæng lige ved. Ondskabens måde at 
være på i verden er analogt til vores 
oplevelse af ting som kulde og mørke, 
begge disse er egentlig ikke ting i 
sig selv, men et fravær af noget. 

Kulde er fravær af varme og mørke 
fravær af lys. Vi siger altså, at disse 
ting eksisterer i negativ forstand, og 
det er på samme måde med ondskab. 
Ondskab er ikke en ting i sig, men et 
fravær, et fravær af godhed. Siden vi 
ved, at Gud er godhed, kan vi derfor 
sige, at ondskab er et fravær af Gud. 

Det kristne svar

Men hvorfor er der så ondskab i 
verden? Hvorfor er Gud fraværen-
de? Guds fravær kommer faktisk 
ud af Guds kærlighed til os. Gud 
har villet invitere os til at leve i 
en kærlighedsrelation med ham, 
men fordi kærlighed ikke kan 
være tvunget, har Gud skabt os 
frie, det vil altså sige har givet os 
muligheden for at vælge ham fra. 
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Mennesket har netop misbrugt denne 
frihed til at vælge Gud fra ved deres 
synd, og gennem synden har ondskab 
infiltreret verden. 

Syndens konsekvens 
er lidelse og død, og 
derfor er al den form 
for ondskab, vi møder 
en konsekvens af vores 
og andres synder. 

Men Gud har dog ikke 
ladet ondskaben stå 
ubesvaret hen. For at 
respektere menneskets 
frihed, har Gud tilladt verdens 
ondskab, men han har ikke ladet os 
lide alene. 

Tværtimod, har han gennem sin men-
neskevordelse og sin død på korset 
påtaget sig al verdens ondskab, han 
har påtaget sig lidelsen og døden. 

Dermed har Gud gennem verdens 
ondskab vist sin store kærlighed 
til os, han har gjort ondskaben til 
skamme.

Det er kristendom-
mens mysterium at 
Gud gennem lidelse 
og død har åben-
baret sin kærlighed 
for os. 

Dermed har Gud 
gjort, at vi kan blive 
delagtige i hans 
kærlighedsgerning, 

netop ved, at vi lider som han led, 
at vi påtager os den ondskab vi 
møder i kærlighed. På den måde har 
Gud muliggjort, at vi kan elske som 
han elsker. At det som burde være 
fraværet af Gud i stedet, bliver en 
vej til endnu større delagtighed med 
ham. 

 
... al 

den form 
for ondskab, vi 

møder en konse-
kvens af vores og 
andres synder. 
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En katoliks 
guide til 
Halloween
Nogle siger, at vi som katolik-
ker ikke må fejre Halloween 
- men her er en guide, så du 
kan fejre Halloween på den 
katolske måde!

Den amerikanske tradition 
om Halloween kommer fra 
den katolske festdag Allehel-
gensaften, hvor vi netop fejrer 
alle helgener. 
Halloween kommer fra det 
engelske ord hallow som be-
tyder hellig.

Hvad fejrer vi? 

D. 1. november fejrer vi alle 
helgenerne. Vi beder alle hel-
generne som sidder i himlen, 
om at være et forbillede for os 
og vores liv. 

Derudover beder vi dem alle 
om gå i forbøn for os - vi beder 
dem, om at bede for os. Dagen 
efter fejrer vi Allesjælesdag, 
hvor vi beder for alle de døde 
og deres tid i skærsilden.
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Klæd dig ud som en helgen

Måske du har en favorithel-
gen eller også kan du finde 
dig én. Der er mange gode 
at vælge imellem. Så kan du 
klæde dig ud, så du ligner den 
helgen. Måske du vil 
inspirere andre til at lære om 
denne helgen.

Besøg en afdøds grav

Besøg dine bedsteforældres 
grav eller andre du kend-
er, som er døde. Stil lys og 
blomster på deres grav for 
at vise ære og respekt. I 
de fleste menigheder kan 
man sammen med resten 
af menigheden og præsten 
besøge den nærmeste kir-
kegård og besøge gravene til 
de katolikker, som er døde 
inden for det seneste år.

Gå til messe

D. 1. og 2. november vil der 
være messe i din kirke for 
at markere dagene. Allehel-
gensdag vil der være et særlig 
litani, som er en af de ældste i 
smukkeste i Kirken. Måske du 
allerede kender det? Man bru-
ger det også ved præstevielser 
og dåb.

Bed

Saml din familie, tænd et lys 
og bed rosenkransen eller en 
anden bøn. Dette gør vi for at 
vise ære og respekt samt for 
at hylde helgenerne og de af-
døde. Bønnen kan også bedes, 
når du besøger din afdødes 
grav.

Her er en liste over måder du kan fejre 
Allehelgensdag og Allesjælesdag:

af Lea Uhlott Noval
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COCO
- en film for både store og små

Coco handler om drengen 
Miguel fra Mexico, som drøm-
mer om at blive musiker. 
Desværre må han dyrke sin 
passion i smug, da musik ikke er 
tilladt i hans familie, efter 
at Miguels tipoldefar forlod 
familien for at spille musik. 
Miguel er en god dreng, som 
altid vælger at lytte til sin 
familie. 

Filmen foregår på den mexi-
canske festdag ‘de dødes dag’. 
Denne dag er lidt en bland-
ing af det, som vi katolikker 
kender som allesjælesdag og 
allehelgensdag. Dog med en 
tilføjelse af den gamle præ-
columbianske tradition. 

I COCO ser man, hvor vigtigt 
det er at mindes og tale godt 
om de afdøde, man engang 
kendte. Man forbereder altre, 
besøger dem på kirkegården, 
viser stor respekt for deres 

liv på jorden og medbringer 
de ting, som gjorde dem glade 
i livet. Det er en rigtig smuk 
måde at vise taknemmelighed 
for livet på. 

På ‘de dødes dag’ får Miguel 
kontakt til sin afdøde familie 
på en magisk måde. Han møder 
alle sine tanter, onkler og 
bedsteforældre i efterlivet. 
Her er han på eventyr for 
at finde sin tipoldefar, så 
han kan give Miguel en vel-
signelse og sende ham hjem 
til den rigtige verden. 

COCO er en film, som giver god 
anledning til at tænke over 
døden og det evige liv. Det 
kan være svært at forholde 
sig til som barn, men sammen 
med forældrene eller en vok-
sen kan det netop give anled-
ning til at tale om emnet: 
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Hvad tror man egentlig der 
sker når man dør? Vil vi få 
kroppe igen? Hvad sker der 
med sjælen? Ser vi hinanden 
igen? Vil ingen huske os? Bliv-
er vi glemt af alle? 

Dette giver COCO et rigtig 
smukt billede af. Filmen vis-
er os, hvor vigtigt det er at 
tænke og derfor bede for de 
afdøde vi kender, og især bede 
for evigt liv til dem. 

Filmen sætter modigt og dyg-
tigt ord og billeder på døden, 
allesjælesdag og allehelgens-
dag.

Den kan klart anbefales til 
en familiefilmaften! Så god 
fornøjelse med filmen, hav 
en velsignet aften og husk 
jeres yndlingssnacks. :D 

Mange hilsener 
Natalia Lazarow 
(Næsten en Disney-
filmsekspert) 

Rating:
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Børne
    siden

12

Som du kunne læse på side 8-9 stammer Halloween fra den ka-
tolske helligdag Allehelgensdag og der er mange måder at fejre 

denne højtid på den katolske måde. Her på siden kan du se inspi-
ration til at lave nogle flotte perleplader med forskellige helgener 

og én med Jesus, der står op af graven.

Alt du skal bruge er:

Firkantede perleplader
Perler i forskellige farver

Bagepapir
Strygejern

Vælg en firkantet perleplade og find ud af, hvilken perleplade du 
helst vil lave. Sortér eventuelt dine perler, så du allerede har de 

rigtige farver klar. Følg derefter instruktionen. Få din mor eller far 
(eller ældre søskende) til at hjælpe dig med at stryge perlepladen 
med bagepapir ovenpå, når den er klar. Så har du en flot, katolsk 

pynt til Allehelgensaften - eller bare til pynt året rundt.
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Jesus står op af graven Sct. Bernadette & Sct. Dominik

Sct. Nicolaus Sct. Patrick af Irland



af Jean-François Kieffer og Christine Ponsard

JESU MIRAKLER

20

HELBREDELSEN AF MANDEN HELBREDELSEN AF MANDEN 
MED DEN LAMME HÅNDMED DEN LAMME HÅND
MATTHÆUSEVANGELIET 12,9-13MATTHÆUSEVANGELIET 12,9-13

På sabbatten, som er jødernes hellige 
hviledag, gik Jesus ind i en synagoge. 
Der var en mand, som var lam i hånden.

Farisæerne ville se om de 
kunne fange Jesus i at 
gøre noget forkert.

Sig os... Er det 
tilladt at helbrede 

på en sabbat?

Hvis en af jer havde 
et får, som var faldet 

ned i et hul, 
ville I så ikke hive 

det op, selvom det var 
sabbat?  

Oversat af Marcelino Gaugin

© Mame, 2012
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af Jean-François Kieffer og Christine Ponsard

JESU MIRAKLER

20

HELBREDELSEN AF MANDEN HELBREDELSEN AF MANDEN 
MED DEN LAMME HÅNDMED DEN LAMME HÅND
MATTHÆUSEVANGELIET 12,9-13MATTHÆUSEVANGELIET 12,9-13

På sabbatten, som er jødernes hellige 
hviledag, gik Jesus ind i en synagoge. 
Der var en mand, som var lam i hånden.

Farisæerne ville se om de 
kunne fange Jesus i at 
gøre noget forkert.

Sig os... Er det 
tilladt at helbrede 

på en sabbat?

Hvis en af jer havde 
et får, som var faldet 

ned i et hul, 
ville I så ikke hive 

det op, selvom det var 
sabbat?  

på 
tegneserie

JESU 
MIRAKLER

21

Og et menneske 
er meget mere værd 

end et får!
Selvfølgelig er det tilladt 
at gøre noget godt på en 

sabbat.

Lad mig 
se din 
hånd

Manden rakte hånden frem, og den blev rask 
igen som den anden!

© Mame, 2012
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af Jean-François Kieffer og Christine Ponsard

JESU MIRAKLER

26

HELBREDELSEN AF DEN HELBREDELSEN AF DEN 
DØVSTUMME MANDDØVSTUMME MAND
MARKUSEVANGELIET 7,31-37MARKUSEVANGELIET 7,31-37 Herre, 

vil du ikke 
lægge hænderne 

på ham?

De kom til Jesus med en, der var døv og stum.

Jesus tog ham lidt væk fra 
alle de andre.

Han stak fingrene i 
hans ører...

og han tog lidt spyt 
og rørte ved hans 
tunge...

© Mame, 2012
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af Jean-François Kieffer og Christine Ponsard

JESU MIRAKLER

26

HELBREDELSEN AF DEN HELBREDELSEN AF DEN 
DØVSTUMME MANDDØVSTUMME MAND
MARKUSEVANGELIET 7,31-37MARKUSEVANGELIET 7,31-37 Herre, 

vil du ikke 
lægge hænderne 

på ham?

De kom til Jesus med en, der var døv og stum.

Jesus tog ham lidt væk fra 
alle de andre.

Han stak fingrene i 
hans ører...

og han tog lidt spyt 
og rørte ved hans 
tunge...

på 
tegneserie

JESU 
MIRAKLER

27

Hans ører åbnede sig, og han kunne pludselig tale rigtigt.
Effatha! (*

(* = Luk dig op!

Jeg er 
helbredt!

I må ikke sige 
det til nogen!

Men jo mere han forbød det, jo 
mere begejstret fortalte de om det.

Jesus 
har helbredt 

mig!
Ja, det 
passer!

Han kan 
få døve til 
at høre...

... og 
stumme 

til at tale!

© Mame, 2012
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ONDSKAB- medfødt eller tillært?
Psykologiske svar på ondskab

Ondskab er mange ting - det er 
forklarligt og uforklarligt på én 
og samme tid. Mange psykolo-
ger og psykiatere har gennem 
historien interesseret sig for at 
kunne forudse ondskabsfulde 
handlinger. 

Der findes in-
gen definition på 
ondskab i psykol-
ogiske ordbøger, 
men kan man være i 
tvivl om hvorvidt en 
handling er 
ondskabsfuld?

Indtil 1960’erne 
fandtes ondskab ikke som et 
psykologisk begreb, da man 
mente, at ondskab hørte til den 
ekstreme og gruopvækkende 
adfærd, som ellers ikke kunne 
forklares. Man ledte altid efter 
en videnskabelig forklaring på 
personers ondskabsfulde han-
dlinger. 

Det var ikke til at forestille sig, 
at almindelige mennesker kunne 
udføre ondskabsfulde 
handlinger. I 1966 skød en ung 
mand sine medstuderende på 
Universitetet i Texas efter at 
have dræbt sin mor og sin kone 
samme dag. Da mandens obdu-

ktion viste, at han 
havde en hjernetu-
mor åndede man 
lettet op. 

Der var fundet en 
medicinsk forklar-
ing på hans ellers 
uforklarlige adfærd. 
Det var derfor ikke 

længere betragtet som ondsk-
ab, men som adfærd betinget af 
sygdom. 

Ved på denne måde at forklare 
det uforklarlige som en biolo-
gisk defekt, kan vi genoprette 
orden i livets gang.

...man 
mente, at 

ondskab hørte 
til den ekstreme 

og gruopvækkende 
adfærd, som ellers 

ikke kunne 
forklares.
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ONDSKAB- medfødt eller tillært?
Psykologiske svar på ondskab

Senere har flere psykologer 
givet forskellige definitioner 
påondskab. Grundlæggende 
definition er: Ondskabsfulde 
handlinger er handlinger som 
skader andre fysisk eller psy-
kisk. 

Handlingen skal være bevidst 
og målrettet. Den skal være 
ekstrem, ualmindelig eller 
grænseoverskridende i forhold 
til kulturelle og sociale værdier 
(Baumeister; Svendsen; Waller; 
Suhrke).

Opfattelsen af hvad ondsk-
absfulde handlinger er afhænger 
altså af det omkringværende 
samfunds kulturelle og sociale 
værdier. 

Noget man i store dele af sam-
fundet ser som ondskab, er ikke 
nødvendigvis set som ondskab 
i andre dele af det. Tag fx. 
æresdrab - kan du tjekke alle 
punkterne af i henhold til den 
ovenstående definition? 
Det kan jeg. 

Havde jeg været rocker eller 
en del af mafiaen ville jeg ikke 
opleve æresdrab som ekstrem, 
ualmindelig eller grænseover-
skridende. Det ville være en 
nødvendighed, hvis andre havde 
ydmyget mig eller nogen fra 
min gruppe. I disse former for 
subkulturer ville æresdrab blive 
set på med respekt.

Sigmund Freud, far til psyko-
analysen, mente, at ondskab 
er noget alle er født med. Han 
mente, at alle mennesker er 
født med ondskab indkodet, 
men at vi undertrykker det. 

Modsat Freud mener Watson og 
senere Skinner, at mennesket 
fødes som et hvidt lærred og 
det er gennem opvæksten men-
nesket tillærer sig ondskabsful-
de handlinger. Mennesket har 
ingen instinkter, så hvad vi ved 
og kan er lært. 

af Lea Uhlott Noval 

fortsættes på næste side...
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Der findes to modstridende 
grundantagelser om ondskab.
Det første er Freuds antagelse 
om, at mennesket er født med 
ondskab i sig, men vi bruger hele 
livet på at undertrykke følelsen. 
Et eksempel på dette er, at de 
fleste kender dét at få tanken 
om at hive et ben af et stankel-
ben. 

Man ved ikke, hvor-
for eller hvordan 
den tanke opstår, 
men den virker 
tillokkende. Nogle 
går endda så langt 
som at føre tanken 
ud i livet og rent 
faktisk hive benet 
af insektet.

Den anden antagelse er, ifølge 
Webber og Skinner, at men-
nesket er født som et blankt 
kanvas. Vi er født uden instink-
ter og forudantagelser. Det 
er gennem vores opvækst, at 
vi tillærer os følelser, tanker, 
værdier og handlemønstre. 

Goldberg har en teori om, at der 
er fem forhold, der har betyd-
ning for udvikling af en destruk-
tiv adfærd: Sårbarhed over for 
oplevelse af skam, mangelfuld 
tilknytning til omsorgspersoner, 
manglende færdigheder til at 
føle sorg, sproglige vanske-
ligheder ved at udtrykke sorg 
og betydningsfulde personers 

skinhellighed.

Ondskab er et 
uudtømmeligt emne 
og der er ikke et 
facit på eller en 
måde at forudse den 
næste onde handling 
eller hvilket menne-
ske, som gør noget 
ondt næste gang. 

Vi må bare indse at ondskab 
findes, men der skabes teorier 
som forsøger at forklare det 
uforklarlige.

Vi 
må bare 

indse at ondsk-
ab findes, men 

der skabes teor-
ier som forsøger 
at forklare det 
uforklarlige.
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DIY  
græskar med 
rosenkrans

1

2

3

Start med at tegne fem store 
cirkler med sprittusch på dit 
græskar. Det er de fem store 
perler, som symboliserer Fader Vor.

Tegn derefter de 10 mindre 
cirkler i mellem hver af de 
store. de små cirkler sym-
boliserer én Hil dig Maria pr. 
cirkel. Husk også korset og 
de to større cirkler i slut-
ningen af Rosenkransen. Brug til sidst en boremaskine - med hjælp fra 

mor eller far - til at lave hullerne. Alternativt 
kan du bruge en kniv til at skære hullerne ud. 
Til sidst putter du lys i og sætter den udenfor. 21



GRIN med GUD 
- katolske memes!
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GRIN med GUD 
- katolske memes!
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Og jeg så en ny himmel og en 
ny jord. For den første himmel 
og den første jord forsvandt, 
og havet findes ikke mere.  

Og den hellige by, det ny 
Jerusalem, så jeg komme ned 
fra himlen fra Gud, rede som 
en brud, der er smykket for sin 
brudgom.  

Og jeg hørte en høj røst fra 
tronen sige: Nu er Guds bolig 
hos menneskene, han vil bo 
hos dem, og de skal være hans 
folk, og Gud vil selv være hos 
dem. Han vil tørre hver tåre af 
deres øjne, og døden skal ikke 
være mere, ej heller sorg, ej 
heller skrig, ej heller pine skal 
være mere. 

Thi det, der var før, er 
forsvundet. Og han, der 
sidder på tronen, sagde: »Se, 
jeg gør alting nyt!« Og han 
sagde: »Skriv! For disse ord 
er troværdige og sande. 

(Åb 21,1-5)

Johannes får en åbenbaring - 
man kan også kalde det et syn 
- hvor han ser den nye himmel 
og jord. Fra himlen kom den 
smukkeste by, man nogensinde 
havde set. 

Der er ingen tvivl om, at byen 
er givet af Gud, så derfor 
kalder vi det “det ny Jerusa-
lem” efter Det Hellige Land. En 
stemme fortalte, at der i den 
nye himmel ikke er smerte og 
død. Alt dette skulle Johannes 
fortælle videre til os.

Har du nogensinde tænkt på, 
hvordan der er i himlen? Biblen 
fortæller os ikke meget om 
himlen, men i dette bibelstyk-
ke får vi fortalt noget skønt.

af Lea Uhlott Noval

Johannes ser den nye 
himmel og den nye jord
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af Lea Uhlott Noval

Gud forbereder altså et helt 
særligt sted til os.

Johannes beskriver en ny 
himmel og ny jord. Der vil 
ikke findes ondskab og død. 
Denne himmel og jord vil være 
hvilestedet for alle helgener 
i al evighed. Alle helgenerne 
sidder i himlen. 

Måske de sidder ved siden af 
nogle du kender, som er døde. 
Måske en bedsteforælder eller 
en ven. Johannes fortæller, 
at havet ikke længere findes, 
derfor må vi gå ud fra, at det 

er en helt ny verden. Jorden er 
jo dækket af vand. 

Vi får også fortalt, at himlen 
er “rede som en brud, der er 
smykket for sin brudgom”. 
Rede betyder at være klar. I 
kristendommen beskriver man 
Kirken som Kristi brud. 

Det nye Jerusalem vil være hvi-
lestedet for hele Guds folk - 
for os! Gud forbereder et helt 
særligt sted til os.

Johannes ser den nye 
himmel og den nye jord

Johannes ser den 
nye himmel og den 
nye jord, og vi får 
et smukt billede af 
det ny Jerusalem. 
Er det ikke skønt at 
tjene en Gud, som 
vil skabe sådan et 
smukt sted til os?



Flyvske Flyvske tankertanker
Jeg har ofte tænkt, at jeg må være 
et ret godt menneske. Jeg gør mange 
gode ting som f. eks. at skrive ar-
tikler til DUK’s ungdomsblad, lave 
lokalforeningsarbejde og arrangere 
lejre, undervise firmander, hjælpe 
min familie og mine venner og meget 
mere. Jeg tvinger ikke folk til at gøre 
noget imod deres egen vilje. Jeg har 
ikke været voldelig eller slået nogen 
ihjel, jeg er jo ikke ligesom Hitler.  

Betyder det, at jeg er frelst og fri 
fra al ondskab? Desværre ikke... Jeg 
tror at djævelen kan friste os alle til at 
synde og vende os bort fra Gud og jeg 
tror, at alle mennesker, der nogensinde 
har eksisteret, er blevet konfronteret 
med ondskaben inde i dem selv og 
valget mellem det gode og det onde. 

Dette valg er vi stillet over for hele 
tiden og er en del af hvad den kristne 
tradition beskriver som den åndelige 
kamp. Da jeg var yngre tænkte jeg at 
valget mellem godt og ondt primært 

vedrører hvordan vi er sammen med 
andre mennesker. Vi lærer som kris-
tne, at det er godt og rigtigt at behan-
dle andre mennesker med omsorg, 
respekt og værdighed. 

Men somme tider kan jeg glemme 
at det første kærlighedsbud “du skal 
elske din næste som dig selv” forudsætter, 
at man rent faktisk elsker sig selv og 
at man accepterer sig selv som ufuld-
stændig og uperfekt.Ondskab kan 
komme i mange afskygninger. Det kan 
være bitterhed, jalousi og misunde-
lighed, der gør at man ikke kan tilgive 
andre.

Men det kan også være en bit-
terhed over egne begrænsninger og 
svagheder, der gør at man ikke ac-
cepterer sig selv, som den man er, 
og lader sig være elsket og tilgivet 
af Gud. Personligt har jeg som regel 
sværere ved at tilgive mig selv end an-
dre. Nok fordi jeg mener at kende mig 
selv bedre end andre og derfor har

af Peter Andreas Munk-Nielsen
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Flyvske Flyvske tankertanker
nemmere ved at dømme mig selv.
Men jeg tror, at det er djævelen, der 
frister mig til at dømme mig selv, når 
han anklager mig med sine løgne om 
straf og uværdighed. 

Djævelen kan bilde mig ind, at alt 
det gode jeg gør, kun er for at hævde 
mig selv over andre. Samtidig kan 
djævelen bilde mig ind, at det dårlige 
jeg gør er utilgiveligt 
og at jeg fortjener det 
værste, fordi jeg har 
fejlet og spildt de gaver, 
Gud har givet mig. 
Djævelen kan bruge alt 
i mit liv som en anklage 
imod mig. 

Djævelen kaldes også 
for “Løgnens Fader” og Satan betyder 
“anklager”. Og han er snedig. Enten 
siger han, at jeg intet er værd eller 
at jeg er det vigtigste i hele verden - 
begge dele leder til egoisme fordi alt 
pludselig skal handle om mig, at jeg 
enten er for god eller for dårlig til et 
eller andet. En sådan egoisme og angst 
for ikke at være elsket for den, man er, 
kan føre til dyb ensomhed, fortvivlelse 
og håbløshed. 

Jeg tror nogle gange, at jeg er 
alene og uelsket - at jeg først skal 
gøre mig fortjent til at modtage Guds 
kærlighed. Jeg tror, at jeg skal bevise, 
at jeg er værd at elske. Eller endnu 

værre: Jeg skal bevise, at jeg ikke har 
behov for at være elsket, jeg skal bev-
ise at jeg ikke er svag. 

Jeg vil ikke være til besvær, jeg 
ønsker ikke, at Jesus lider på korset 
for min skyld. For det betyder jo, at 
jeg er ynkelig og ikke kan klare mig 
selv. Det betyder, at hele mit væsen 
afhænger fuldkommen af hans ufat-

telige kærlighed og 
barmhjertighed. Det er 
fantastisk og forfærdeligt 
på samme tid - at være 
ubetinget elsket. Gid at 
jeg altid kunne se mig 
selv med Guds øjne og 
ikke mine egne. 

For så ville jeg aldrig 
være i tvivl om kærlighedens real-
itet, så ville jeg aldrig være fristet til 
at bilde mig selv djævelens løgne og 
anklager ind. 

Selv de største helgener er faldet i 
fristelse og har gjort frygtelige ting. Se 
bare på Paulus, der myrdede kristne 
før han endelig omvendte sig. Men en 
helgen er ikke et menneske, der ikke 
har syndet - det er et menneske, der 
bliver ved med at stræbe efter Gud og 
ikke har opgivet troen på Hans tilgiv-
else. Derfor kan vi alle blive helgener, 
vi kan alle blive forenet med Gud uan-
set hvor meget ondskab der er i vores 
liv - hvilken trøst og hvilket håb!

af Peter Andreas Munk-Nielsen

Ondskab 
kan komme i 

mange afskyg-
ninger.

27



SPOT
 på helgener 

Af Natalia Sandra Kuk Lazarow

 Helgeners sidste ord inden døden 
- starten på det evige liv

For mange af os kan døden virke 
skræmmende. Ingen af os ved 
præcis hvornår eller hvor døden 
indtræffer. Denne uvished kan 
derfor ofte skabe uro. Døden ses 
ofte kun i en ren menneskelig 
dimension, som en adskillelse fra 
denne verden og en adskillelse fra 
vores kære. På denne måde føles 
døden selvfølgelig trist og mening-
sløs. 

Men Jesus besejrede døden ved 
sin opstandelse, og gik forud for os 
i Himlene, for at gøre en plads klar 
til os i Guds herlighed: “Den der 
tjener mig skal følge mig, og hvor 
jeg er der skal også mine tjenere 
være. Den der tjener mig ham skal 
Faderen ære.” Gud lover os, at den 
der følger ham, må have en plads i 
Himlen. 

Når vi derfor ser på døden fra 
troens perspektiv og møder den i 
mødet med Jesus Kristus, stopper 
den med at virke skræmmende, 
men tværtimod smuk. Jesus kom-
mer hen mod os. Vi kan gå ham 
i møde, og møde ham i Faderens 
Hus, hvor han venter på os. 

Mange helgeners måde at dø på 
og omstændighederne ved døden, 
får os til at indse, at døden virkelig 
er et møde med Frelseren.

I mange helgeners sidste ord kan 
man mærke det håb de havde med 
sig, og den glæde de havde for at 
møde freden og Kristus på den 
anden side. 

28



Hellige Johannes Paul II
“Lad mig gå til Faderens Hus” og et 
par sekunder inden døden med et 
smil på læben var hans sidste ord: 
“Amen.”

Hellige Augustin
“Lad din vilje ske. Kom Herre 
Jesus!”

Hellige Maria Goretti 
“Jeg tilgiver Alessander Sernella 
(hendes morder) og jeg ønsker, at 
han skal være hos mig i Himlene for 
evigt.” 

Hellige Rosa af Viterbo
“Jeg dør med glæde, fordi jeg ønsker 
at blive forenet med min Gud. Lev 
på en måde, så du ikke er bange 
for døden. For dem, der lever godt i 
verden, er døden ikke skræmmende, 
men sød og dyrebar.”

Hellige Johannes Bosko
“Elsk hinanden som brødre. Gør 
godt mod alle og skad ingen. Fortæl 
mine drenge, at jeg venter på dem 
alle i Riget.”

Hellige Moder Teresa af Calcutta
“Jesus, jeg elsker dig. Jesus, jeg elsker 
dig.”

Alle Guds helgen og udvalgte - bed for os! 
29



Interview med en 
eksorcist 

af Peter Andreas Munk-Nielsen 30



Mange synes at ånder og 
dæmoner og deres mulige 
eksistens er spændende. Men 
samtidig er det vel lidt af et 
tabu. Er dæmoner og eksor-
cismer mere end blot noget fra 
gyserfilm? Og er vi bange for at 
indrømme det, hvis vi tror på 
en åndelig dimension? For at 
komme til bunds i sagen har jeg 
en mørk aften frygtløst lagt ve-
jen forbi Lars Messerschmidt, 
som er den eneste officielle 
eksorcist i Skandinavien. Følg 
med når jeg stiller Lars de 
svære spørgsmål.

Er dæmoner bare det pure opspind 
eller eksisterer de virkelig?

“Den åndelige verden er en 
del af den fysiske verden og 
dæmonerne er en del af den 
åndelige verden. Den åndelige 
verden er en del af universet, og 
dæmonerne hører også hjemme 
i universet. Flere psykiatere 
accepterer begrebet og nogle 
steder er der endda samarbejde 
mellem psykiatere og eksor-
cister fordi nogle psykiatere ac-
cepterer at de ikke kan udelukke 
en åndelig påvirkning i enkelte 
tilfælde. 

Men det er et af de største 
tabuer i Kirken i nyere tid fordi 
vi rent teologisk har svært ved 
at forklare det og håndtere det. 

Mange, både katolikker og 
ikke-katolikker finder det mær-
keligt at tro på dæmoner. Men 
djævelens største triumf er at 
overbevise folk om at han ikke 
findes. 

En dæmon er en falden engel - 
djævelen eller Satan og Lucifer 
som han også bliver kaldt er den 
største af de faldne engle. På 
samme måde som mennesker 
har et valg har englene allere-
de haft deres. Og de engle, der 
har valgt Gud fra er blevet til 
dæmoner, dvs onde ånder.”

Så hvad er en besættelse?

Det er når en dæmon kommer 
ind i et menneskes krop og sind,. 
Der kan være flere årsager til 
besættelse: Alvorlig synd, dvs 
det enkelte menneskes eget 
moralske valg om at gå langt 
væk fra Gud. Vi mennesker kan 
give Djævelen enorm magt med 
vores frie moralske valg. 

Men mennesker som ikke tror, 
men søger det åndelige uden for 
troens univers, kan også komme 
til at åbne døren for dæmoner. 
Den tredje mulighed er dæmon-
isk aktivitet i form af fristelser 
og sidst, men ikke mindst for-
bandelser.

fortsættes på næste side...
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Ja, folk, der hader hinanden 
har i gamle kulturer i fx. Afrika 
og Latinamerika har nedkaldt 
forbandelser over hinanden, dvs. 
ønsket ondt over andre og brugt 
alternative ritualer, hvor man 
påkalder djævelen under en eller 
anden form. 

Det er dog vigtig at understrege 
at besættelse skal gradbøjes. 
Man er aldrig 100% besat, der 
er altid en lille rest af det gode i 
enhver person så vedkommende 
kan vende tilbage til Gud, fordi 
vi er skabt i Hans billede. Selv 
Hitler, som jeg er overbevist om 
indgik en pagt med Djævelen, 
kunne i princippet omvende sig i 
sidste øjeblik.

Hvad kan man gøre ved en besæt-
telse og skal man være bange for at 
blive besat af dæmoner?

“Hvis ikke man kan stille en 
psykisk diagnose så har Kirken 

et officielt eksorcisme-ritual, 
som en autoriseret eksorcist 
kan bruge. En eksorcisme er en 
form for befrielse af onde ånder. 
Synd, ondskab og dæmoni er 
faktisk sider af samme sag og 
det skal man acceptere. 

Mange interesserer sig mere for 
det onde end for det gode og det 
er usundt. Vi skal ikke fokusere 
isoleret på det onde og det dæ-
moniske. Men grundlæggende 
set skal vi ikke være bange for 
dæmoner. Vi skal tro på at Gud 
er meget stærkere end det onde. 

Vi skal ud og gøre folk bekendt 
med kristendommen. Det mod-
erne menneske har brug for mø-
det med Gud. Gud har skabt en 
god verden, men Gud har givet 
os hver især frihed til at vælge 
ham eller fravælge ham.”
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Tegning til farvelægning!
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Navn: f. Daniel Nørgaard

Alder: 42 år 

Yndlingsmad: Lasagne

Yndlingsfilm og hvorfor: “Magnolia” fra 1999. Den 
fortæller om mange forskellige mennesker, hvis 
liv er flettet sammen, og som i det mest kritiske 
øjeblik i deres liv bliver ramt af en forunderlig 
begivenhed, der hjælper dem videre. Skuespillere 
som Tom Cruise, Julianne Moore og Philip Seymour 
Hoffman præsterer noget af det bedste skuespil i 
deres karriere.

Bedste oplevelse med DUK: Der er for mange gode 
oplevelser til kun at fremhæve én! Tre virkelig 
gode oplevelser var: 

1) World Youth Day i Toronto i 2002, hvor jeg var 
med som deltager, og oplevede både glæden over 
gode venskaber og en måde at dele troen på et 
dybere plan. 
2) Den Største Dag i Odense i 2007, hvor 1000 børn 
og unge deltog i et utrolig velplanlagt program 
fyldt med glæde og god energi.
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af Lea Uhlott Noval

3) En DUK-tur til Rom og Assisi i 2010, hvor over 60 
unge tog med på en tur, hvor der virkelig var plads 
til bøn og fordybelse.
 
Hvad er din foretrukne måde at bede på? At sidde i vores 
plantestue med udsigt til vores have tidligt om 
morgenen og bede morgenbøn, læse i Bibelen og 
blot overlade mig til Gud.

Hvor kan man møde dig henne? På Niels Steensens 
Gymnasium, hvor jeg virker som skolepræst gen-
nem retræter, samtaler, undervisning og gudstje-
nester. Også til aktiviteterne for CAYAC (Catholic 
Association of Young Adults in Copenhagen), hvor 
fortrinsvis udenlandske studerende mødes. Vi har 
messe hver søndag kl. 18 i Sankt Augustins Kirke i 
København.
  
Yndlingscitat fra Bibelen og hvorfor: Andet Korinth-
erbrev 12,9: “Min nåde er dig nok, for min magt 
udøves i magtesløshed”. Det lærer os at vi ikke 
skal frygte vores egen svaghed, fiasko eller det 
vi skammer os over, for det er netop der, at Guds 
styrke kan gøre sig gældende.

Hvad er dit favoritøjeblik fra årets juniorlejr? At se vores 
lejrchef, Mathias, gå glip af aftensmaden for at få 
tid til at skrive en personlig hilsen til hver og en, 
som var med på lejren.
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Gloria 
støttes af:

nYHED!nYHED! 
Nu er der endelig blevet lanceret nyt 

DUK-merchandise.

Skynd dig ind på DUK.dk og køb din nye 
t-shirt, hoodie, cap eller drikkedunk med 

DUK-logo på. 


